
Oświadczenie złożone 

przez senatora Jerzego Wcisłę 

na 17. posiedzeniu Senatu 

w dniu 28 października 2020 r. 

Oświadczenie skierowane do marszałka Senatu Tomasza Grodzkiego 

Szanowny Panie Marszałku! 

W dniu 18 sierpnia 2020 r. skierowałem oświadczenie do ministra obrony narodowej Mariusza Błaszcza-

ka. Zgodnie z art. 49 pkt 5 Regulaminu Senatu RP w ciągu 30 dni powinienem otrzymać odpowiedź na 

oświadczenie. Dzisiaj mija siedemdziesiąty pierwszy dzień od złożenia oświadczenia i nie otrzymałem żadnej 

odpowiedzi. 

Ponawiam oświadczenie i proszę Pana Marszałka o spowodowanie, by odpowiedź została mi udzielona. 

„Oświadczenie skierowane do ministra obrony narodowej Mariusza Błaszczaka 

Szanowny Panie Ministrze! 

Minęło 10 lat od tragicznej katastrofy smoleńskiej i mija piąty rok, gdy rządy PiS próbują udowodnić, że 

ta katastrofa była efektem wybuchu bomby na pokładzie samolotu. W tym celu pracuje, pochłaniając pu-

bliczne pieniądze, specjalna podkomisja. Niestety, poza chętnie powtarzanymi frazesami i zapewnieniami, że 

zbliżamy się do prawdy, nie poznajemy żadnych dowodów na potwierdzenie wspomnianej tezy, a dokonania 

podkomisji nie są poddawane żadnej niezależnej weryfikacji. Proszę zatem o odpowiedzi na następujące py-

tania, które prawdopodobnie więcej powiedzą o tym, w jakim miejscu się znajdujemy, niż niczym niepo-

twierdzane oświadczenia. Oto pytania. 

1. Czym zajmuje się Podkomisja do spraw Ponownego Zbadania Wypadku Lotniczego, skoro ostatnia in-

formacja na stronie podkomisji pochodzi z 10 września 2018 r., a ostatnia informacja z działalności podkomi-

sji – z 8 czerwca 2018 r.? Czy mogę otrzymać informację, raport, sprawozdania z prac podkomisji za lata 

2019 i 2020? 

2. Informacja z 8 czerwca 2018 r. zawiera stwierdzenie, że liczne części samolotu i ciało przynajmniej 

jednej ofiary wykazały obecność materiałów wybuchowych. Gdzie są dostępne analizy i wyniki badań, które 

są podstawą do takich sformułowań? Czy są one dostępne do zweryfikowania przez niezależne instytucje 

badawcze i naukowe? 

3. Jakim budżetem dysponowała podkomisja w latach 2018 i 2019? Jak te pieniądze zostały rozliczone? 

Czy mogę otrzymać takie sprawozdania finansowe? 

4. Budżet podkomisji na 2020 r. wynosi ok. 3 milionów zł. Na jakie cele te środki mają być wydane? Czy 

mogę otrzymać preliminarz budżetowy podkomisji na ten rok? 

5. Dlaczego do tej pory nie ogłoszono wyników badań próbek pobranych podczas sekcji zwłok ofiar kata-

strofy smoleńskiej, mimo że wyniki badań już dawno dotarły z zagranicznych laboratoriów do Prokuratury 

Krajowej? Przypomnę, że ekshumacje zwłok i badania podjęto przede wszystkim po to, by określić, czy na 

pokładzie samolotu doszło do wybuchu bombowego. 

6. Jakie działania podjął polski rząd po 2015 r. w celu odzyskania wraku samolotu znajdującego się 

w Smoleńsku? 

7. Niemal dokładnie 3 lata temu z trybuny Senatu RP pytałem o publicznie stawiane zarzuty o niejasne 

powiązania Antoniego Macierewicza ze stroną rosyjską, w tym ze służbami GRU, z sugestią, by Antoni Ma-

cierewicz został odsunięty od wszelkich funkcji do czasu wyjaśnienia zarzutów. Otrzymałem wówczas od-

powiedź, że przygotowywany jest proces wobec dziennikarza publikującego te oskarżenia. Dziennikarz nigdy 

nie stanął przed sądem, co uwiarygadnia zarzuty stawiane Antoniemu Macierewiczowi. W związku z tym 

pytam, czy – a jeśli tak, to na jakiej podstawie – oczyszczono Antoniego Macierewicza z zarzutów”. 

Z poważaniem 

Jerzy Wcisła 

 


